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Valoració de la gestió ambiental dels darrers 4 anys de govern:

L’Auditoria Ambiental es va iniciar l’any 1999 (abril). A l’abril del 2000 es va realitzar el
Primer Fòrum Ambiental, on es va presentar la diagnosi ambiental. A l’abril de 2000 es
va fer el segon Fòrum Ambiental per presentar el Pla d’Acció Ambiental, que va ser
aprovat. A partir d’aquí calia crear el Consell de Medi Ambient i avançar cap a l’Agenda
21 desenvolupant i fent un seguiment del Pla d’Acció Ambiental (PAA).

El PAA és l’eina imprescindible per al municipi  per a dissenyar  la estratègia local
que permet fer, de la sostenibilitat un dels eixos fonamentals de l’actuació política
local. L’any 2000 l’Ajuntament va assumir el compromís d’incorporar els criteris de
l’Auditoria Ambiental a les diferents actuacions de l’Ajuntament, en cadascun dels
seus departaments.

El  PAA  estructura  9  línies  estratègiques,  que  desenvolupen  diferents  programes
d’actuació, concretant les accions i els projectes.

La present roda de premsa pretén fer una valoració de les tasques realitzades durant
els darrers 4 anys per l’equip de govern pel que fa a l’aplicació d’aquest PAA i realitzar
una petició a l’Ajuntament de Vilafranca. 



Línies estratègiques Accions a
desenvolupar

Accions no
realitzades

Accions
iniciades

Accions
realitzades

Línia  estratègica  I:  Preservació
de l’espai natural i agrícola. 15 13 2 0

Línia  estratègica  II:

Minimització  de l’impacte
ambiental  de  les  grans
infrastructures  i  millora  de  la
correcció  o  restauració
ambiental. 

4 3 0 1

Línia estratègica III: Millora del
medi  urbà  integrant  el  seu
desenvolupament  a  l’entorn
rural i natural. 

8 7 1 0

Línia estratègica IV: Cap a una
mobilitat sostenible. 16 10 4 2

Línia  estratègica  V:  Activar  la
vigilància  i  control  de  les
activitats  de la vila  i incentivar
la producció neta.
 

7 6 0 1

Línia estratègica VI: L’educació
ambiental com a eina per crear
motivació  i  canvis  conductuals
en  la  població  que  permeti
avançar cap a la sostenibilitat. 

12 7 1 4

Línia  estratègica  VII:
Optimitzar  i  reduir  l’ús  dels
recursos  naturals:  aigua  i
energia. 

20 14 5 1

Línia  estratègica  VIII:  Una
gestió  dels  residus  basada  en
la  minimització,  valorització  i
recollida selectiva. 

5 3 2 0

Línia estratègica IX: Garantir la
qualitat  ambiental  del  medi
urbà  en  relació  a  l’aire  i  el
soroll. 

3 2 0 1

Total 90 65 15 10

Indicadors ambientals
A banda d’aquests  resultats  els  indicadors  ambientals  referenciats  a l’auditoria  han
quedat desfasats ja que varen ser realitzats amb dades de l’any 2000. 



Podem afirmar,  passats  4  anys,  que l’Ajuntament  ha suspès  l’assignatura  de medi
ambient.  En totes les línies estratègiques, les accions dutes a terme per l’equip de
govern són presencials. 

De les 90 accions proposades pel PAA, a febrer de 2004, se n’han executat només
un 11% en quasi 4 anys, un 16%  s’han iniciat parcial i precàriament (com el carril
bici),  i un 73% no s’han realitzat.

Dificultat % respecte al total
Executades 11 %

Iniciades precàriament 16 %
No realitzades 73 %

Total 100%

I  no  ha  estat  una  qüestió  ni  de  dificultat,  ni  de  pressupost  ni  temporalitat.  Ho
expliquem:

Segons el PAA, la dificultat de les actuacions proposades és:

Dificultat % respecte al total
Màxima 0,05 %

Alta 0,14 %
Mitjana 0,51%
Baixa 0,30 %
Total 100%

És a dir, el 81% de les accions tenen una dificultat baixa o mitjana i només un
15% està entre una dificultat alta o màxima.

Segons el PAA, el cost de les actuacions proposades és:

Cost % respecte
al total

Sense cost, subvenció, estalvi... 16%
Menys de 6.000€ 35%

Entre 6.000 i 18.000€ 22%
Més de 18.000€ 27%

Total 100%

És a dir, un 16% de les accions no tenen cost i un 57% tenen un cost baix. El 73%
de les accions són perfectament assumibles.

Durada de les accions  % respecte
al total

<1 any-1 any 29%
1-3 anys 36%
3-5 anys 27%
> 5 anys 8%

Total 100%

És a dir, el 65% de les accions proposades tenen una durada de 0 a 3 anys.



La CUP té molt clar, que les accions ambientals tenen un reflex transversal a través de
pràcticament  totes  les  regidories.  I  això  és  del  tot  encertat.  El  problema  és  que
aquestes accions transversals no es porten a terme i els departaments treballen sense
connexió. Així veiem com s’urbanitzen de nou les artèries principals de Vilafranca i no
es realitza cap carril bici (Avinguda de Barcelona, Avinguda de Tarragona). O la manca
de  polítiques  d’estalvi  d’aigua  en  l’empresa  municipal  Aigües  Vilafranca  tot  i  els
beneficis que té, o com la pressió urbanística escanya les dues rieres de Vilafranca, o
com no s’adapten els nous barris a altres sistemes millors per a la recollida selectiva de
residus  .....  

L’Auditoria  Ambiental  és  un document  que  s’ha  deixat  al  marge  de les  actuacions
municipals, no s’han incorporat els criteris de sostenibilitat que es marcava en l’Agenda
21 i molt menys encara, les actuacions del PAA. Les poques accions empreses ens ho
demostren. 

Des de la CUP reclamem una agilització de les propostes plantejades en el PAA i la
incorporació dels criteris marcats a les 9 línies estratègiques en la gestió municipal
de tots els departaments de l’Ajuntament. 

Per altra banda, i parlant d’aquesta legislatura, la CUP considera que el regidor que en
aquests moments és al capdavant de l’àrea de medi ambient, no és la persona adient
per portar aquesta regidoria. 

Demanem a l’Ajuntament i al regidor en qüestió que deixi la regidoria de medi ambient
pels següents motius:

Pel caire poc motivador del regidor i de la regidoria: 

- El Sr. Recober ha manifestat reiteradament d’una manera pública la gran
dificultat  d’incidir  localment en solventar  o minimitzar  les problemàtiques
ambientals. En el Consell Municipal de Medi Ambient va explicar 8 minuts
després d’obrir  la reunió que volia explicitar  clarament per tal  d’estalviar
dubtes que ningú es pensés que des del Consell es podrien canviar coses
(va posar com a exemple, reduir el consum d’energia...) perquè no hi havia
ni  infrastructura  ni  pressupost  en  la  regidoria.  A  Ràdio  Vilafranca  en  el
programa de La casa de la Vila uns dies abans va tornar a fer declaracions
en aquest sentit.

- Evidencia  públicament  la  manca de recursos i  de pressupost  de la  seva
regidoria vestint-ho com un fet normalitzat, quan el que hauria de ser és un
fet anormal.

- Manifesta públicament la descoordinació entre la seva regidoria i la resta
d’àrees de l’Ajuntament argumentat que és això el que dificulta els canvis.

- Per les afirmacions que fa sembla que no es cregui que pot traspassar i fer
els seguiment dels continguts del PAA a totes les regidories. 



- Genera un desànim en totes les persones interessades per les qüestions
ambientals perquè planteja la dificultat d’entrada de transformar les coses.

- Demostra no entendre com funciona el medi ambient: a Ràdio Vilafranca va
afirmar que la defensa dels ocells i de les plantes és una cosa passada de
moda i que el que cal fer és treballar per potenciar l’ecosistema de l’ésser
humà. Aquesta és una afirmació que només la pot  fer aquell  que no té
coneixements sobre el que treballa. L’afirmació en si és prou greu com per
veure que no entén com funciona un ecosistema. Que l’ésser humà no és
un ecosistema propi i aïllat, ans al contrari.

- Fins  ara  ha  demostrat  tenir  poca  ambició  ambiental  ja  que  els  seus
objectius per als propers anys són 2: la ordenança sobre la energia solar i la
xarxa de carrils bici, projectes que li han vingut donats per la oposició. No
ha explicat quins objectius del Pla d’Acció Ambiental complirà en els propers
3 anys.

En el Consell de Medi Ambient, no va ser capaç d’entendre que la proposta que se li
feia  en  el  sentit  de  recuperar  el  document  del  Pla  d’Acció  Ambiental,  no  era
contradictòria amb la seva sinó complementària i necessària com a punt de sortida del
treball de medi ambient.
 

Per tots aquest motius, demanem al Regidor Recober que plegui d’aquesta regidoria i
que aquesta  sigui  portada  per  algú  amb més  coneixements  ambientals,  amb més
interès, amb més ànims, i amb més sensibilitat per les qüestions ambientals.

És un regidor ambientalment sense ambició.  A Vilafranca, li  queda molt  per fer en
temes de medi ambient, i li cal un regidor/a amb més decisió, amb més criteri i amb la
iniciativa necessària per aconseguir els canvis ambientals que Vilafranca es mereix i
necessita.


